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نمایش فیلم هــا در ســالن های متعدد  نه 
فقط در پایتخت که در شــهرهای زیادی 
جریان دارد. این شــیوه برپایی فیلم فجر 
است؛ بی شــباهت به هیچ فســتیوالی در 
دنیا. تعدد ســانس های نمایش یک فیلم 
در جشــنواره فجر، محصول نگاهی است 
که تنها به استقبال عمومی می اندیشد و به 
ماهیت فستیوال توجهی ندارد. موضوع هم 
برای امسال و پارسال نیست و مدت هاست 
که تعداد سانس ها افزایش عجیب و غریبی 
یافته است. در فســتیوال کن که جشنواره 
جشــنواره ها نامیده می شــود، هــر فیلم 
پذیرفته شده فقط 2بار روی پرده می رود. 
در نخســتین دهه برگزاری جشنواره هم 
تعداد سانس های فیلم ها در مجموع معقول 
بود و در ســال های بعد به مرور کوشــیده 
شد کاهش استقبال از جشنواره با افزایش 

سانس ها جبران شود .
جشــنواره فیلــم فجــر، اکــران عمومی 
نیست؛ جشــنواره ویترینی اســت برای 
عرضه بهترین های ســینمای ایران که در  
زمانی مشخص )۱۰روز( و در سانس هایی 
محدود، فرصتی برای دیده شــدن فیلم ها 
ایجاد می کند. مخاطب جشنواره ها در هیچ 
جای دنیا، مخاطب عام به مفهوم گسترده 
و کلانش نیســت. مخاطبان جشــنواره ها 
منتقدان، روزنامه نــگاران، فعالان صنعت 
سینما و علاقه مندان جدی سینما هستند. 
فستیوال از مثلث ژورنالیست ها، آرتیست ها 
و ســینه فیل ها، انرژی و رونــق می گیرد. 
تماشــاگر عادی به خاطر ظرفیت محدود 
و دشــواری های فیلم دیدن در جشنواره و 
ایستادن در صف و... بیشتر از اینکه مخاطب 
جشنواره باشد، خبرهای جشنواره را دنبال 
می کند. شــهروند عادی احیانــا در حال 
رفتن به ســر کارش، از رادیو می شنود که 
فلان فیلم در فســتیوال با استقبال مواجه 
شــده یا در روزنامه مطلبــی می خواند که 
نتیجه اش ماندن نام اثــر در ذهنش برای 
تماشای احتمالی اش در اکران عمومی است. 
فیلم ها در مرحله بازاریابی و اکران با تأکید 
بر حضور و موفقیت هایشان در جشنواره ها، 
توجه تماشــاگران را به ســوی خود جلب 
می کنند. نتیجه اینکه مرز میان حضور در 
جشنواره و اکران عمومی رعایت می شود. در 
مورد جشنواره فیلم فجر اما این مرز هر چه 
می گذرد بیشــتر نادیده گرفته می شــود. 
جشنواره فجر تبدیل به رخدادی شده که 
فیلم هایش در سراســر کشــور به نمایش 
درمی آید. اســمش را عدالت گذاشته اند و 
برگزار کنندگانش دنبال رونق و شــلوغی 
سالن ها هستند و چرخه اکران عمومی عملا 
در روزهای برگزاری جشنواره کاملا در سایه 
فجر می ماند. همه دنبال بلیت جشــنواره 
برای تماشای فیلم هایی هستند که وقتی 
اکران عمومی می شوند، کنجکاوی و رغبت 

چندانی برای دیدنشان وجود ندارد.

جشنواره 
اکران عمومی نیست 

سعید مروتی

سکانس اول

پس از حضــور علــی ربیعــی، دســتیار اجتماعی 
رئیس جمهور و محسن رضایی، عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام در برج میلاد که به ترتیب برای تماشای 
فیلم های »بچه مردم« و »اســفند« به خانه جشنواره 
آمده بودند، دیروز فیلم صدرعاملی پای سیاسیون را به 
جشنواره باز کرد. روز گذشته، محمدرضا عارف، معاون 
اول رئیس جمهور برای تماشای فیلم »زیبا صدایم کن« 

)رسول صدرعاملی( به برج میلاد رفت. 
محمدرضا عارف معاون اول رئیس جمهور که با همراهی 
رائد فریدزاده رئیس سازمان ســینمایی به برج میلاد 
آمده بود گفت: هنر یک ابزار بسیار مؤثر برای کارآمد 
کردن برنامه های کشور است. ما اگر راهبردهایمان را از 
زبان هنر منتقل کنیم بسیار راحت تر و سریع تر به نتیجه 
می رسد. این ویژگی هنر اســت که به زبان مخصوص 
خود و غیرمستقیم اهدافش را پیگیری می کند.عارف 

درباره زمان آماده شــدن خانه جشنواره ها عنوان کرد: 
من اطلاع دقیقی از وضعیت خانه جشــنواره ها ندارم، 
اما این قول را می دهیم که این مسئله را در اولویت قرار 
دهیم. ما در دولت سعی داریم کارهای هنری و سینما را 
در اولویت قرار دهیم. علی لاریجانی، مشاور مقام معظم 
رهبری هم در کاخ جشــنواره فیلم فجر حاضر شد و با 

هنرمندان و اهالی سینما حاضر در برج میلاد گفت وگو 
کرد.  فاطمه مهاجرانی، سخنگوی دولت  نیز که دیروز به 
برج میلاد آمده بود، در حاشیه بازدید از چهل و سومین 
جشنواره فیلم فجر در جمع خبرنگاران حضور یافت و بر 
حمایت دولت از سینمای ایران و برگزاری باشکوه این 

رویداد فرهنگی تأکید کرد.
مهاجرانی ضمن تبریک برگزاری موفقیت آمیز جشنواره 
فیلم فجر، گفت: »مــن خودم و خانواده ام به شــدت 
علاقه مند به تماشای آثار هستیم که باتوجه  به بضاعت 
وقت و زمانی که داریم، اگــر بتوانیم فیلم می بینیم. « 
سخنگوی دولت اضافه کرد: »جشنواره به شدت توانمند 
است؛ هم در دیده شدن آثار و هم در ایجاد همین فضا 
تا ما بتوانیم با اصحاب رسانه فرهنگ و هنر پل ارتباطی 
داشته باشــیم. به نظرم کارکردهای جشنواره متعدد 
و متنوع اســت و یکی از آنها ارتباط اصحاب رسانه با 
مدیران و مسئولان اســت.« او همچنین به مهر گفت: 
 »فیلم »زیبا صدایم کن« را در جشنواره دیدم و خیلی 

لذت بردم.« 

درباره »ناتور دشت«؛ فیلمی که زندگی است 

کلــزا و کــلاله

  

عزت الله ضرغامی، از داوران چهل و ســومین 
جشنواره فیلم فجر با انتشار این توییت از حال 
و هوای هیأت داوران خبــر داد: »تا اینجا 2٧ 
فیلم دیده ایم. هنوز تعدادی مانده. انیمیشن 
هم داریم. ادای احترام به همه  خالقان سینمای 
ایران! قضاوت حرفه ای و صادقانه کار ساده ای 

نیست.« 

رخداد روز 

عکس روز

دیده شدن 27 فیلم 
توسط داوران

»همه اش مجســم می کنم چند تا بچه 
کوچــک دارنــد در یک دشــت بزرگ 
بازی می کنند. هزار هــزار بچه کوچک 
و هیچ کس هــم آنجا نیســت. منظورم 

آدم بزرگ است، غیر من...«
وهم مجســم ناتور دشــت چقدر شبیه 
همین اعتراف هولدن کالفیلد اســت در 
»ناتور دشت«؛ شــبیه گل های کلزا که 
هرکدام قاصدک یک پلک زدن هســتند 

به زندگی آدم ها.
  

ما فیلم اجتماعــی می خواهیم و در این 
تمنای عمومی چه سوژه ای بهتر از یک 
بحران محلی که به روایتی ملی بدل شد 
و البتــه عاقبت به خیری وطنــی. »ناتور 

دشــت« قصه خیانت اســت بــه اصل 
 و امانت؛ قصه اشــک اســت پای تسلیم

شیطان شدن؛ قصه هزار بار گم  شدن  است 
و البته یک  بار پیدا شدن.

  
قصه گم  شدن دخترک کلاله ای در مزارع 
کلزا و چند شبانه روز بسیج اراده و توکل 
را بگذارید کنار داستان قهرمان محبوبی 
که خاکستری های کاراکترش اتفاقا شما 
را به تماشایش وابسته تر می کند. فراگیری 
موضوع و آشنایی اتفاق با گوش و چشم 
مخاطب را هم سنجاق کنید کنار محصول 
تا بساط فیلم تازه سازمان سینمایی سوره 
به کارگردانی محمدرضــا خردمندان با 
بازی هادی حجازی فر، علی مصفا، بابک 
کریمی، میرسعید مولویان و درخشش 
 کوتاه امــا خیره کننده ســعید آقاخانی

جور  شود. 
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